
prod državnim zborom. 
Uže 24. maja 1869. leta je bila oklicana 

postava, po kateri se ima z e m l j i š k i (gruntni) 
d a v e k na novo uravnati. Deset let je preteklo, 
pa smo danes še tam, kjer smo bili. Te zavleke 
so največ prejšnja ministerstva in prejšnji državni 
zbor krivi. Se le lani 25. svečana je zbornica 
poslancev ukrenila na z a č a s n o p o s t a v o (novelo). 
6. aprila 1879 od cesarja potrjeno, po kateri se 
je imelo pospešiti to, kar je 9 let polževo pot ho
dilo, tako, da bi razmera zemljiškega davka po 
n o v i postavi se pričela z letom 1882. Gospod 
Chertek, sedanji voditelj finančnega ministerstva, 
je pa ukazal, v c e n i t e v z e m l j i š č pospešiti in 
zbornici poslancev zdaj predlaga, naj se n o v a 
razmera zemljiškega davka uže z l e t o m 1881. 
prične. Poseben davkovski odsek, kateremu pred
sednik je knez L o b k o v i c , mož naše (avtono
mistične) stranke, in v katerem je tudi slovenski 
poslanec dr. J. Poklukar, je to važno postavo 
temeljito razpravljal, katera k m a l u pride v zbor
nici poslancev v obravnavo. Naj našim bralcem 
sedaj kaj več povemo o t r e h v p r a š a n j i h , okoli 
katerih se bo v državnem zboru sukala obravnava, 
za kmetijstvo sila važna. 

Prvo vprašanje j e : k e d a j n a j se zem
l j i š k i d a v e k po n o v i p o s t a v i p o b i r a t i 
z a č n e ? Večina odsekova (poslancev naše stranke) 
po pravici povdarja, da naglica, s katero se je 
vcenitev lansko leto vršila, je nakupičila veliko 
napak in krivic, zato se bode pravična podlaga 
za odmero davka še le potem dobila, ko se bodo 
rešile vse reklamacije (pritožbe) davkeplačilcev. 
Zato predlaga omenjena večina, da se dolžnost 
zemljiškega davka po novi postavi prične s 1. jan. 
leta 1881., in da, dokler se ne rešijo pritožbe, se 
pobira davek po sedanji razmeri. Kdor je preveč 
plačal, kakor ima po novi postavi plačati, naj se 
to, kar je po 1. jan. 1. 1881. preveč plačal, ali 
povrne ali pa na dobro za prihodnje plačilo vpiše. 
Kdor pa je od 1. jan. 1881. premalo plačal, ta 

Začasna postava zemljiškega davka naj doplača, kar je premalo plačal, a ne vse na 
enkrat, ampak v obrokih (brištih), ki ne presegajo 
25 odstotkov tega, kar ima v enem letu plačati. 
— O tem pa si nista odsekova večina in vlada 
zdaj uže enih misli, nadejati pa seje, da se kaka 
srednja pot najde, ki bode vlado in zbornici ze
dinila v dotičnem sklepu. 

Velike važnosti je d r u g o vprašanje: kako 
naj se vsled §. 4. začasne postave od mesenca 
aprila 1879.1. v s a k i h 15 l e t d o l o č u j e sk u p n i 
z n e s e k z e m l j i š k e g a d a v k a , ki se potem 
razdeli na posamezna davku podvržena kmetijstva. 
Odsekova večina predlaga, „da vsakih 15 let se 
po poti postave določuje odstotek (percent), po ka
terem se zemljiški davek od poizvedenega čistega 
dohodka davku podvrženih zemljišč določi." Ali 
se bo finančno ministerstvo temu predlogu udalo 
ali ne, ni še gotovo, kajti njemu se veliko bolj 
dopada, če se v proračun kar naravnost kaka okro
gla svota postavi, katero mora vlada vsako leto 
po zemljiškem davku dobiti. Tako na primer je 
v proračun za letošnje leto postavljenih 37 milijo
nov, ki jih ima donesti zemljiški davek od vseh 
avstrijskih dežel skupaj in ki je razdeljen na 
posamezne dežele posebej. Ali za 15 let kar 
n a p r e j določevati znesek davka brez ozira na 
slabe letine ali druge nezgode, to je toliko, kakor 
bi se reklo: „ti moraš plačati, če tudi nimaš nič, 
s čem bi plačal". 

Tretje važno vprašanje j e : k a k o n a j so 
s e s t a v l j e n e t i s t e k o m i s i j e , k a t e r e r az so 
j u j e j o p r i t o ž b e (reklamacije)? Postava (novela) 
od 6. aprila 1. 1879 je položila to razsodbo v roke 
takim komisijam, v katerih imajo cesarski urad
niki večino. Odsekova večina se ustavlja takim 
komisijam in predlaga: „namesto dosedanjih de
želnih podkomisij naj se ustanovi v vsaki deželi 
ena pritožbina komisija: finančno ministerstvo ime
nuje predsednika in podpredsednika tej komisiji, 
ki ima še 6 do 12 udov z odločilnim glasom, po
lovico teh udov imenuje finančno ministerstvo, pa 
najmanj polovica njih mora biti iz vrste davko
plačevalcev, drugo polovico pa voli deželni zbor. 



To je praktično. Kajti kmetovalci imajo svoje za
stopnike v tej komisiji, vlada pa tudi kontrolo, da 
komisija postavno ravna. 

To je bistvo postave, o kateri se bode kmalu 
obravnavati pričelo v zbornici poslancev. Ali bodo 
kmetovalci v obče dosegli kako polajšavo velikega 
bremena, ki ga nosijo, Bog ve — naj bi se vsaj 
doseglo, da bi zemljiški davek bil vsakej deželi 
p r a v i č n o odmerjen, ne pa nekatere memo dru
zih presilno obložene. „Novice". 


